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Oœwiadczenie skierowane do minister zdrowia Ewy Kopacz

Dobiega obecnie koñca realizacja programu wieloletniego pod nazw¹ „Wymiana œmig³owców Samo-
dzielnego Publicznego Zak³adu Opieki Zdrowotnej «Lotnicze Pogotowie Ratunkowe» w latach 2005-
–2010”. Program ten umo¿liwi³ przeprowadzenie istotnej modernizacji wyposa¿enia Lotniczego
Pogotowia Ratunkowego, polegaj¹cej na zakupie nowoczesnych helikopterów, które s¹ przystosowane
tak¿e do wykonywania lotów nocnych. Aby jednak zapewniæ nale¿yte funkcjonowanie tej jednostki
w warunkach nocnych, bez w¹tpienia niezbêdne jest wyznaczenie odpowiednio przystosowanych l¹do-
wisk. W praktyce oznacza to przede wszystkim koniecznoœæ zlokalizowania takich l¹dowisk w bezpoœre-
dnim s¹siedztwie szpitalnych oddzia³ów ratunkowych. Jak wynika z §3 ust. 7 rozporz¹dzenia ministra
zdrowia z dnia 15 marca 2007 r. w sprawie szpitalnego oddzia³u ratunkowego, „oddzia³ powinien dyspo-
nowaæ l¹dowiskiem dla œmig³owca ratunkowego, zlokalizowanym w takiej odleg³oœci, aby mo¿liwe by³o
przyjêcie osób, które znajduj¹ siê w stanie nag³ego zagro¿enia zdrowotnego, bez poœrednictwa specjali-
stycznych œrodków transportu sanitarnego”. Jeœli spe³nienie tego warunków nie jest mo¿liwe, wówczas
zgodnie z ust. 8 rozporz¹dzenia dopuszcza siê zlokalizowanie l¹dowiska w wiêkszej odleg³oœci, pod wa-
runkiem zabezpieczenia dodatkowego specjalistycznego œrodka transportu sanitarnego oraz pod wa-
runkiem, ¿e czas trwania transportu osób bêd¹cych w nag³ym zagro¿eniu zdrowotnym – licz¹c od
momentu l¹dowania œmig³owca ratunkowego – nie przekroczy piêciu minut.

Innym elementem warunkuj¹cym sprawne funkcjonowanie opisanego systemu jest wyznaczenie od-
powiednio przygotowanych miejsc startów i l¹dowañ na terenie wszystkich gmin w kraju. Obowi¹zek
ten winni realizowaæ w³aœciwi wójtowie i burmistrzowie poprzez przekazanie do Lotniczego Pogotowia
Ratunkowego informacji o proponowanych miejscach, które mog¹ byæ wykorzystywane jako l¹dowiska.
Propozycje te s¹ nastêpnie weryfikowane przez pilotów pogotowia. Jednak z danych Ministerstwa Zdro-
wia wynika, ¿e na koniec pierwszego kwarta³u 2010 roku informacjê o proponowanych l¹dowiskach
przekaza³o zaledwie 65% gmin.

Bior¹c pod uwagê przedstawione stanowisko, proszê o wskazanie, w jakim stopniu na chwilê obecn¹
spe³nione s¹ przes³anki umo¿liwiaj¹ce niesienie pomocy przez Lotnicze Pogotowie Ratunkowe w warun-
kach nocnych na terenie kraju. W szczególnoœci zaœ chodzi o to, ile szpitalnych oddzia³ów ratunkowych
dysponuje ca³odobowymi l¹dowiskami odpowiadaj¹cymi kryteriom zapisanym w §3 ust. 7 cytowanego
rozporz¹dzenia oraz o to, jaki odsetek gmin nadal nie wywi¹za³ siê z obowi¹zku wskazania miejsc, które
mog¹ byæ wykorzystywane jako l¹dowiska.

Z wyrazami szacunku
Ryszard Knosala




